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osle katastrofalnih
poplava 2014. godine
koje su pogodile i

Para}in, ali i drugih manjih
izlivanja Crnice i njenih pritoka,
ovaj grad je 2017. otpo~eo gradnju
novog sistema odbrane, po
projektu „Srbijavoda“ i Instituta

„Jaroslav ̂ erni“. Kompletni
radovi obuhvati}e bezmalo 11
kilometara toka Crnice, a kroz
sam grad }e biti podignut
betonski zid, projektovan tako da
se uklopi u okolinu. 

Naredna faza je podizanje
sedam mostova, {to pe{a~kih, {to

kolskih, jer su na sada{njoj koti
prepreka nabujalim vodama.
Stari mostovi }e prakti~no biti
poru{eni i novi izgra|eni. 

Novi sistem odbrane finansira
se sredstvima Evropske unije, a
mostovi novcem [vajcarske
razvojne agencije. Strane 2-3

OPSE@NA ODBRANA OD POPLAVA

Sistematsko
kro}enje voda
Crnice i Grze
Projektom koji finansira Evropska unije u Para}inu ni~e odbrambeni
sistem od poplava na oko 11 kilometara du` Crnice, a bi}e zaokru`en
podizanjem sedam mostova na visinu koja obezbe|uje dovoljnu
propusnu mo} velikih poplavnih talasa

Nejasno da li }e Komitet Saveta Evrope
nadgledati lokalnu demokratiju u Srbiji

Beograd jo{ nije
uputio poziv?
Posle sastanka odr`anog u Beogradu pre bezmalo
tri sedmice, o~ekivanja u Srbiji su razli~ita –
inicijatori iz opozicionih redova veruju da }e
postmonitoring misija do}i u Srbiju, dok vlast tvrdi
da }e se sve zadr`ati na postmonitoring dijalogu 
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a li je lokalna
demokratija u Srbiji,
odnosno pritisci

centralne vlasti na opozicione
odbornike i jedinice lokalnih
samouprava, tema posebnog
nadzora organizacija Saveta
Evrope, i dalje nije jasno
nakon boravka ~lanova
Komiteta za monitoring
Kongresa lokalnih i
regionalnih vlasti SE u
Beogradu 7. februara. 

^lanovi Komiteta izdali su
saop{tenje u kome se isti~e da

su se predsedavaju}i Lin
Verbek, zajedno sa
izvestiteljima kongresa o
lokalnoj i regionalnoj
demokratiji u Srbiji, Lucijom
Kron (Holandija) i Sorenom
[umaherom (Nema~ka),
susreli i s ministrom dr`avne
uprave i lokalne samouprave
Srbije Brankom Ru`i}em. Oni
su razgovarali o stanju lokalne i
regionalne demokratije u
zemlji i o primeni Preporuke
koju je Kongres usvojio
oktobra 2017. godine. Strana 2

D

Otpu{teni radnici para}inske Fabrike stakla ogor~eni 
jer im niko od zvani~nika ne odgovara na apele za pomo} 

Ostali bez posla
izgubili i pravo 
na otpremnine 
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Sa{a Paunovi} govori 
na sastanku Komiteta

Transfer duga u
dr`avno vlasni{tvo: 
Du{an Bajatovi} 
i Cvetan Vasilev
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Nastavak sa I strane

Lin Verbek je pohvalio ratifikaciju
Dodatnog protokola u Srbiji sa Evrop-
skom poveljom o lokalnoj samoupravi,
koja je bila deo preporuka Kongresa.
On je naglasio zna~aj daljeg usvajanja
mera koje imaju za cilj sprovo|enje
svih preporuka Kongresa. Predsedava-
juc´i je tako|e ukazao na potrebu da se
pobolj{aju odnosi sa opozicijom na lo-
kalnom nivou.

Ministar je Ru`i} naglasio da je refor-
ma javne uprave jedan od prioriteta vla-
de. On je dodao da je pravilno funkcioni-
sanje op{tina klju~no za vladu i da gra|a-
ni moraju biti bolje uklju~eni u kreiranje
politike. Predsedavaju}i Verbek je po-
zdravio spremnost ministra da razmotri
mogu}nost anga`iranja u postmonito-
ring dijalogu sa Kongresom radi zajed-
ni~kog rada kako bi se osiguralo sprovo-
|enje Preporuke Kongresa 2017. godine. 

Ovo bi bio jo{ jedan korak u ja~anju
saradnje izme|u Vlade Srbije i Kongre-
sa u oblasti lokalne i regionalne samo-
uprave.

U saop{tenju Ru`i}evog Ministar-
stva, izdatom nakon sastanka o post-
monitornigu, koji se pominje u saop-
{tenju Komiteta, me|utim nema ni re-
~i, tako da je upravo taj deo ostao i jav-
nosti nejasan. Redovne monitoring mi-
sije se organizuju na pet godina (to je
obaveza zemalja ~lanica Saveta Evrope)
i zadnja je u Srbiji bila pre dve godine. 

O~igledno je da SE – Komitet za mo-
nitoring ho}e postomonitoring u Srbiji i
to do kraja godine, bar prema re~ima
predsedavaju}eg Komiteta upu}enim na

po~etku skupa. Da bi se to i desilo, po-
trebno je da zemlja ~lanica (Srbija) uputi
poziv. Ka`u da se do sad nije desilo da se
to predlo`i, a da zemlja ~lanica to odbije. 

Indikativno je i to da niko od predstav-
nika dr`avne vlasti nije govorio na otva-
ranju sednice Komiteta, {to je ina~e uobi-
~ajeno na ovakvim skupovima koji se ~e-
sto odr`avaju van sedi{ta u Strazburu.

Komitet za monitoring (odbor za
pra}enje) Kongresa lokalnih i regional-
nih vlasti Saveta Evrope sastao se u Be-
ogradu 7. februara 2019. godine, na po-
ziv Sa{e Paunovi}a, predsednika op{ti-
ne Parac´in. 

On je na sednici Komiteta rekao da
se „neprijatelj koji sada preti predstavlja
da je demokrata“ i da „simulira slobod-
ne izbore“. Paunovi}, koji je i pro{le go-
dine u Istanbulu uputio poziv za sasta-
nak u Beogradu, kazao je da je na mno-
go mesta u Evropi ugro`eno sve ono za
{ta se zala`e SE u svojim dokumentima,
kao {to su demokratija, ljudska prava,
sloboda medija i vladavina prava. 

„Koristi demokratske institucije da
donese zakone kojima }e se ukinuti
ljudska prava i slobode“, rekao je Pau-
novi} i dodao da taj neprijatelj na ~elo
nezavisnih regulatornih tela postavlja
„poslu{ne“ ljude. 

On je u svom uvodnom govoru spo-
menuo i „politi~ko ubistvo“ lidera Gra-
|anske inicijative SDP Olivera Ivanovi-
}a i dodao da se politi~ki protivnici eli-
mini{u i na „suptilniji“ na~in, putem
medija i dru{tvenih mre`a koji se kon-
troli{u iz jednog centra. 

„Ova medijska politi~ka ubistva se
razlikuju od pucnja iz pi{tolja zato {to

su za naru~ioca jeftinija, ali su efekti
sli~ni“, ocenio je Paunovi} i dodao da je
efekat toga uklanjanje iz javnog i poli-
ti~kog ̀ ivota. 

On je kazao da ne postoji razlika iz-
me|u onih koji naru~uju politi~ka ili
medijska ubistva, jer su oni svi u su{ti-
ni „ubice“. 

Predsednik op{tine Para}in je naveo
da sve to jeste proizvod iskustva, iako
predstavnicima koji dolaze iz stabilnih
demokratija mo`e da deluje kao „pre-
terivanje“. 

On je naveo da sve „slobode koje se
~ine kao zagarantovane mogu nestati
preko no}i“ ukoliko „niste stalno bud-
ni i na oprezu i posve}eni njihovoj od-
brani“. 

Predsedavaju}i Komiteta za monito-
ring Lin Verbek rekao je da su ~lanovi
Komiteta dobro ~uli {ta je predsednik
op{tine Para}in rekao, kao i o „borbi“
koja se de{ava u Srbiji i njenom razvoju
demokratije. 

„U isto vreme mislim da je va`no da
smo svi `eljni da doprinesemo razvoju
Srbije i da joj pomognemo i usmerimo
i razmenimo znanje kako se nosimo sa
svim ovim“, rekao je Verbek. 

Uloga Komiteta je da razvija i podr-
`ava razvoj demokratije, podsetio je:
„Razvoj demokratije je ono {to sve na{e
zemlje imaju kao temu na agendi i da je
to te`ak posao, i u Srbiji kao i u drugim
dr`avama, ona ide sa uspesima i sa pa-
dovima, to je te`ak posao.“ 

Predsedavaju}i Komiteta je kazao da
je njihov cilj vrlo jasan, a to je vladavina
koja }e koristiti svim gra|anima, a ne
manjini. 

On je kazao da su jutros imali sasta-
nak sa ministrom dr`avne uprave i lo-
kalne samouprave Brankom Ru`i}em
o situaciji u Srbiji i kazao da }e biti or-
ganizovan postmonitoring, kao i izve-
{taj o postmonitoringu. 

^lanovi Komiteta za monitoring na
sastanku u Beogradu razmatrali su iz-
ve{taje o situaciji lokalne i regionalne
demokratije u Poljskoj i Moldaviji, kao
i izve{taj o izborima za kantonalne
skup{tine Bosne i Hercegovine. 

Gradona~elnik [apca Neboj{a Zele-
novi} je govorio krajem pro{le na sed-
nici Kongresa regionalnih i lokalnih
vlasti Saveta Evrope u Strazburu da re-
publi~ke vlasti, predvo|ene Srpskom
naprednom strankom, vr{e sna`an pri-
tisak na odbornike lokalnih vlasti koji
nisu pod njihovom kontrolom. P. D.

predvideli potporni zid visine dva
metra, ali upravo zbog pomenutih
gradskih specifi~nosti od tog se plana
odustalo. Prevagnulo je re{enje koje
podrazumeva izgradnju betonskih
odbrambenih zidova visine 80
centimetara do metra u du`ini od
~etiri kilometra obale, postavljanje
sistema mobilne opreme u du`ini
oko 400 metara u centralnoj gradskoj
zoni, pro{irenje korita u zoni
mostova, uz retenzije za prihvat vi{ka

vode iz korita, kao i nabavku
mobilnih pumpi ve}ih kapaciteta.

– Sve }e biti uklopljeno u
postoje}a urbanisti~ka re{enja.
Zidovi idu uz zeleni pojas, ~ime smo
dobili ve}u {irinu korita uz ni`e
zidove i tako obezbedili ve}u
propusnu mo} – nagla{ava Tomi}.

Zidovi su izliveni u specijalnom
betonu koji mo`e da izdr`i veliki
pritisak, a ograda je istovremeno
stilizovana tako da sve podse}a na

kamen. U gornjem toku reke radovi
su u kamenu. 

Mobilna oprema, koja bi trebalo
da stigne iz Nema~ke u Para}in za
dva meseca, bi}e sme{tena u blizini
otvora jer je potrebno da se brzo
montira u slu~aju opasnosti. Koliko
brzo svedo~i ~injenica da je
poplavni talas 2014. maksimum
dostigao samo za tri sata.

RANA DOJAVA: Prvi
radovi koji su obavljeni na
svim deonicama su
zemljani, a kako ka`e na{
sagovornik, Op{tina je
pravovremeno uradila i
va`an administrativno-
finansijski posao vezan
za vlasni{tvo nad
zemljom, odnosno
eksproprijaciju
parcela kuda prolazi
odbrambeni sistem. 

Pro{log prole}a

po~eli su radovi u betonu na izradi
odbrambenih zidova na potezu od
dvori{ta biv{e [tofare do mosta u

Nemanjinoj ulici.
Mobilna oprema je
naru~ena i o~ekuje se
ovih dana. 

Osim Crnice i Grza
se stavlja pod kontrolu,
a za Suvaru je
napravljeno novo

korito, pa je
Gornja

Mutnica

za{ti}ena od plavljenja. Za punu
bezbednost Davidovca je na nekim
delovima toka Grze potrebno
sagraditi nove nasipe i pregrade, kao
i vi{e malih akumulacija koje bi
usporile bujice, kao {to to ~ine male
retenzije nadomak grada.

Zbog brzine nailaska poplavnog
talasa planira se i zaokru`eni sistem
brze dojave, a izuzetno je va`no
obu~iti gra|ane za pravilno
postupanje u vreme opasnosti.
Tako|e, za prevenciju je bitno
redovno sakupljanje i odvo`enje
kabastog otpada. 

Od velike pomo}i je sistem za
odvodnjavanje, no najhitnije je
zavr{iti zapo~eti sistem kao
najva`niji deo odbrane. 

– Uradili smo ogroman posao, ne
samo u Para}inu, ve} u celoj Srbiji,
gde su pre ~etiri godine poplave
pogodile milione ljudi. Na niz
lokacija realizovani su projekti,
vredni 100 miliona evra, uglavnom iz
donacija, pre svega EU, koja nam je
kao prvu pomo} dala ogromna
sredstva, a i danas nas prati u
realizaciji planova da mnoge op{tine
u~inimo bezbednijim nego {to su bile
2014. godine – kazao je direktor
Kancelarije za upravljanje javnim
ulaganjima Vlade Srbije Marko
Blagojevi} otvaraju}i oktobarsku
ve`bu.

Tomi} nagla{ava izuzetno dobru
saradnju Op{tine sa Kancelarijom i
„Srbijavodama“.

Radovi su po~eli avgusta 2017, a
planirano je da se ove godine zavr{e.
Prvobitni rok je, u skladu sa
ugovorom, ne{to malo pomeren,
po{to se kod ovako „`ivih“ i hitnih
projekata ne mo`e sve precizno
unapred isplanirati i ukalkulisati,
odnosno dozvoljene su izmene u
hodu, kako obja{njava Tomi}. 

– Kako se radi o projektu hitnih
radova, mogu}e je menjati projektna
re{enja u skladu sa potrebama, a pre
svega zbog pove}anja proticajne
mo}i korita Crnice. Tako se planira
novim projektnim re{enjem izrada
nove kinete u minor koritu na delu
deonice 2.1. u du`ini od 1.700
kilometara. Planira se uklanjanje
postoje}e i izgradnja nove konete u
kamenu i betonu, sa ve}om
propusnom mo}i, ~ime se pove}ava
stepen za{tite – ka`e Milo{ Tomi}.

Napokon, valja naglasiti, kako je
podsetio i {ef operacija u Delegaciji
EU u Srbiji Sakelaris Hurdas, da je u
iz fondova EU „u Srbiju ulo`eno 172
miliona evra, na hitnu pomo},
oporavak i prevenciju“. I EU }e
nastaviti da se „bavi ovim pitanjima,
po{to se klimatske promene moraju
uva`avati“.

Koliko Para}in jo{ pamti ̀ ivo, a
kako i ne bi kad je za ciglo dva sata
voda o{tetila oko 5.000 o{te}enih
ku}a, 1.200 potpuno, poplavila
hiljade hektara oplodnog zemlji{ta.

J. Jovanovi}

Nastavak sa I strane

Iako su radovi od sredine 2017.
vidljivi golim okom, projekat EU
„Rekonstrukcija infrastrukture za
za{titu od poplava“, „Srbijavoda“ i
op{tine Para}in, predstavljen je
gra|anima Para}ina oktobra lane kada
je demonstrirano brzo postavljanje
mobilne opreme. 

PO^ETAK: Crnica je duga 30
kilometara, izvire u izleti{tu Sisevac, a
uliva se u Veliku Moravu nedaleko od
Para}ina. Iako na toku kroz Para}in te~e
ravnicom, opasna je zbog pritoka, pre
svih Grze koja se u nju uliva kod sela
Davidovac, ali i niza drugih manjih
planinskih tokova koji u vreme obilnih
padavina nabujaju i nose sve pred
sobom. 

Moglo bi se re}i da je 2014. bila
presudna, po{to su se tada na Para}in
obru{ile ne stogodi{nje vode – ove koje
se jednom u veku doga|aju – ve}
znatno iznad tog nivoa.

– Na{ sistem bio je projektovan na
nivou stogodi{njih voda, korito reke
pravljeno je za protok 180 kubnih
metara vode u sekundi. Posle 2014.
anga`ovali smo Institut „Jaroslav ̂ erni“
i izra~unato je da nam je potrebna
proto~na mo} od 260 kubika u sekundi
– ka`e za Danas Milo{ Tomi},
koordinator projekta u op{tini Para}in,
nagla{avaju}i da je za novu propusnu
mo} va`na projekcija pove}anja obima
padavina. 

Koliko je to u dubini i {irini korita
Crnice ne mo`e se precizno re}i, po{to
reka ide i kroz srce grada gde je zbog
saobra}ajne infrastrukture, mostova i
objekata na obalama potrebno re{enje
koje }e uva`iti gradske specifi~nosti.
Prvobitno su stru~njaci „Srbijavoda“

Nejasno da li }e Komitet Saveta Evrope nadgledati lokalnu demokratiju u Srbiji

Beograd jo{ nije 
uputio poziv Misiji?
Verebek ukazao na potrebu da se pobolj{aju odnosi sa opozicijom na lokalnom nivou

TRI SKUPA O SRBIJI
Srbija je 2017. dva puta bila jedna od tema Komiteta i Kongresa Saveta Evrope, prvi put pro-
{log leta u Istanbulu. Uo~i tog sastanka, Lin Verbek potvrdio je da je primio Sa{u Paunovi}a
koji je opisao organizovane i sinhronizovane napade koje uz zloupotrebu dr`avnih instituci-
ja i medija vr{i vladaju}a Srpska napredna stranka“ u Para}inu. 

„Mo`emo poslati misiju da prikupi ~injenice povodom navoda koji su do nas stigli, ali bi-
smo mogli da se opredelimo i za opciju da najpre po{aljemo pismo Vladi da se izjasni o tim
`albama, posle ~ega bismo imali debatu u Savetu Evrope o celoj situaciji. To su dve mogu}-
nosti koje imamo na raspolaganju, a nije neuobi~ajeno da najpre zatra`imo od Vlade da re-
aguje na ̀ albe i da onda odlu~imo da li je misija Saveta Evrope za utvr|ivanje ~injenica neo-
phodna,“ kazao je Verbek za Radio Slobodna Evropa uo~i sastanka u Istanbulu na kojoj se di-
skutovalo koju proceduru primeniti.

Nekoliko meseci kasnije u Strazburu na novembarskom sastanku Kongresa na sesiji „Gra-
dona~elnici pod pritiskom“, gradona~elnik [apca Neboj{a Zelenovi} predstavio je, u ime ini-
cijatora iz Srbije, op{tina Para}in i ̂ ajetina, grada [apca i vi{e stotina opozicionih odbornika,
konkretne primere na koje na~ine sve dr`avna vlast ometa funkcionisanje lokalnih samou-
prava u kojima nije vlast istovetna republi~koj. 

Ministar Branko Ru`i} sa delegacijom Komiteta

OPSE@NA ODBRANA OD POPLAVA

Sistematsko kro}enje 
voda Crnice i Grze

Tok Crnice
bi}e regulisan

na bezmalo 
11 kilometara,

radove
finansira
Evropska 

unija sa 
3,9 miliona

evra

Za{tita od
poplava

podrazumeva i
ponovnu

gradnju ~etiri
pe{a~ka i 
tri kolska

mosta koji 
su sada

nedovoljne
propusne

mo}i.
Vrednost
radova je 

2,5 miliona
{vajcarskih

franaka

SEDAM MOSTOVA
Sredstvima Vlade [vajcarske bi}e rekonstruisana ~etiri pe{a~ka i tri
drumska mosta na toku Crnice kroz Para}in, od bazena Presti` do veli-
kog mosta u Ulici \ur|a Brankovi}a.

„Cilj te rekonstrukcije je da se pove}a propusna mo} vode, jer sada
spre~avaju br`i protok. Najve}i problem 2014. bio je most u centru gra-
da, koji je pokazao vrlo malu propusnu mo}, 130 kubika vode u sekun-
di, tako je konstruisan da zaustavlja vodu“, obja{njava Milo{ Tomi}. 

Predlozi idejnih re{enja rekonstrukcije mosta, a vrednost radova je
2,5 miliona {vajcarskih franaka.

Najve}i izazov je pe{a~ki most kod Hotela Petrus, kao i centralni
Gradski most u Ulici kralja Petra.

PROJEKAT I SPORAZUM
Pun naziv dokumenta kojim se sprovodi projekat je Sporazum o zajedni~kom finansiranju
projekta „‘Rekonstrukcija infrastrukture za za{titu od poplava na teritoriji op{tina Valjevo,
Para}in i Svilajnac“. Za radove na Crnici, kao vodotoku prvog reda, investitor je Javno vo-
doprivredno preduze}e „Srbijavode“, a potpisnici ugovora su jo{ Republika Srbija i op{ti-
na Para}in, kao i op{tine Valjevo i Svilajnac za regulaciju voda na njihovim teritorijama.

Za planirane radove u Para}inu obezbe|eno je 3.900.000 evra iz EU fondova. 
Realizacija projekta poverena je Austrijskoj agenciji za razvoj (ADA) u okviru ADA flood

projekt: IPA 2014 – „Projekat hitnih radova za{tite Para}ina od velikih voda reke Crnice,
od u{}a u Veliku Moravu do Para}ina, kroz Para}in do auto-puta E-75 i uzvodno kroz selo
Glavicu (od km 0+000 do km 10+870)“.

Trasa radova podeljena je na deonice: (1) od u{}a u Veliku Moravu do @elezni~kog mo-
sta, (2 .1) od @elezni~kog mosta do mosta u Ulici Nemanjinoj, (2. 2.) od mosta u Nemanji-
noj do auto-puta, (3) od auto-puta do MZ Glavice i (4) kroz MZ Glavica.

Ni~u obaloutvrde: Radovi na Crnici
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Najva`nije je pove}ati
propusnu mo} korita i
mostova: Milo{ Tomi}
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Projekat „Para}in Danas izme|u razvoja i saplitanja“ realizuje se uz pomo} sredstava iz bud`eta op{tine Para}in. Stavovi izneti u podr`anom medijskom projektu nu`no ne izra`avaju stavove organa koji je dodelio sredstva.

Beograd, Para}in // Oko 300 radni-
ka para}inske Fabrike stakla , nakon
{to je prethodne tri nedelje samo-
stalno izlazilo na ulicu, proteklog
petka pridru`ilo se gra|anskom pro-
testu „1 od 5 miliona“. Nezadovoljni
su jer, iako je odluka o uvo|enju ste-
~aja u tu fabriku poni{tena, oni nisu
vra}eni na posao, a na evidenciji ne-
zaposlenih su bez mogu}nost da do-
biju otpremnine kroz socijalni pro-
gram. Radnici su se pre desetak da-
na otvorenim pismom obratili i
predsedniku Srbije Aleksandru Vu-
~i}u, podsetili su ga da je Staklari
obe}ao pomo}, tvrdio da radnici ne-
}e ostati bez posla, ~ak i da }e biti no-
vih radnih mesta. 

Obra}ali su se i ministarstvima,
premijerki ali ni sa jedne od tih adre-
sa nije stigao odgovor. 

Inicijalna kapisla za izlazak na uli-
ce je jedna od prvih presuda Apelaci-
onog suda, u nizu koje se o~ekuju i
kojom je ̀ alba radnika odba~ena kao
neblagovremena. Sud je zaklju~io da
je radnik, kome je otkaz uru~en posle
prvog otvaranja ste~aja, trebalo da se
`ali odmah, a ne da ~eka da odluka o
ste~aju postane pravosna`na. 

U Fabrici su im, u to vreme, pre-
poru~ivali upravo suprotno, tvrde}i
da }e ste~aj biti poni{ten. 

– Da smo se odmah ̀ alili, morali bi
da uplatimo po 35.000 dinara, a vero-
vatno bi nam rekli da je `alba preura-
njena, jer odluka o ste~aju jo{ nije pra-
vosna`na, a bila bi odbijena i kasnije,
kada je ste~aj poni{ten. Mi smo se
obratili sudu jer smo dobili otkaze pre
nego {to je ste~aj postao pravosna`an, a
nismo vra}eni na posao kada je poni-
{ten – ka`e za Danas jedna od radnica
para}inske staklare i dodaje da su biv-
{i zaposleni ostali bez ikakvih prava, i
na otpremninu i na socijalni program.

BEZ PRAVA:U me|uvremenu, fa-
brika se u decembru pro{le godine vra-
tila redovnoj proizvodnji posle vi{e od
godinu dana {etanja izme|u Privred-
nog suda u Kragujevcu i Privrednog

apelacionog suda, kako bi se odlu~ilo
da li }e biti otvoren ste~aj ili ne. Nago-
milane obaveze iz perioda uvo|enja i
poni{tavanja ste~aja, dovele su do toga
da sada sama staklara zatra ì otvaranje
predste~ajnog postupka kako bi kroz
unapred pripremljen plan reorganiza-
cije sklopila dogovor sa poveriocima. 

Odluka o tome jo{ nije doneta, ali
je sud usvojio dve mere koje obezbe-
|uju da se sa ra~una fabrike ne mo`e
„skinuti“ novac za poverioce, ~ak i ka-
da oni imaju izvr{ne presude. Speku-
li{e se da je to zapravo priprema za
novu prodaju, bila bi to tre}a po redu,
a kao najozbiljniji kupac pominje se
{vajcarski Vetropak, koji je i sada kroz
uvoz prisutan na tr ì{tu Srbije, a zain-
teresovan je da preko srpske fabrike
suzi prostor glavnim konkurentima,
turskim i gr~kim proizvo|a~ima. 

DVE PRODAJE: Fabrika stakla u
Para}inu dva puta je do sada proda-
vana, takore}i istom kupcu. Prvi put,
u vreme vlade Vojislava Ko{tunice,
fabrika procenjena na 15 miliona
evra prodata je na tenderu bugarskim
firmama Rubin i Glas industri za
100.000 evra i investicioni plan „te-
`ak“ 25 miliona evra. Smatralo se da

je vlasnik Rubina kontroverzni bizni-
smen Cvetan Vasilev, za kojim je ka-
snije Bugarska raspisala Interpolovu
poternicu. On sada ̀ ivi u Srbiji i ~eka
da se zahtev za izru~enje re{i na rela-
ciji izme|u Vi{eg i Apelacionog suda. 

U vreme prve prodaje smatralo se
i da je Vasilev vlasnik fabrike, jer je
~esto obilazio i najavljivao nove po-
teze. On je kasnije, u jednom odgo-
voru na Danasov tekst, naveo da se
nikada nije predstavljao kao vlasnik
Staklare. Radnici tvrde suprotno.

Fabrika je bila u dugovima, ali je
kupcu u startu otpisano 43 miliona
evra obaveza prema dr`avnim pove-
riocima – Srbijagasu, Fondu za razvoj
i EPS-u. Neke od obaveznih investici-
ja u SFS novi vlasnik je okon~ao, ali iz
kredita koji je odobrila Korporativna
trgovinska banka iz Sofije, gde je Va-
silev bio u statusu savetnika, mada se
spekulisalo i da je prikriveni vlasnik. 

Istovremeno, za samo tri godine na-
stale su i nove obaveze prema istim dr-
`avnim preduze}ima koja su se pre to-
ga odrekla naplate, pa je Srbijagas, kao
najve}i poverilac, po preporuci vlade
Mirka Cvetkovi}a, svoje potra`ivanje
od 34 miliona evra konvertovao u ve-
}inski udeo od 63 odsto kapitala SFS-a,

dok su EPS i Fond, za svoja potra ìva-
nja od 2,5 miliona evra, odnosno 2,8
miliona, uradili reprogram. Ipak, du-
govi se uve}avaju, proizvodnja pada, a
srpski uvoz staklenih boca raste. Agen-
cija za privatizaciju je ipak konstatova-

la da „kupac savesno izvr{ava obaveze
iz privatizacionog ugovora“.

Druga privatizacija stigla je 2012.
kada je Srbijagas prodao svoj udeo
opet Bugarima, opet firmi Glas indu-
stri i Korporativnoj banci. Novi pro-
blem nastao je kada su, ubrzo, ti suvla-
snici u Bugarskoj oti{li u ste~aj. Sudbi-
na najavljenih investicija i novih rad-
nih mesta postala je neizvesna. Prema
kasnijim saznanjima, glavni deo duga
koji je staklara imala prema Glas indu-
stri, 71 milion evra, uglavnom je otpla-
}en kroz poslovanje, ali na ra~un dru-
gih poverilaca, srpskih dr`avnih pred-
uze}a. Preostali dug od 47 miliona
evra otkupljen je, ali ko ga je u stvari
preuzeo re{ava}e se na sudu. 

BEZ EPILOGA:Epilog jo{ nije iz-
vestan, ali posledica tih transakcija je
promena u sastavu Nadzornog od-
bora, gde su prema novoj podeli ka-
rata, ve}inu imali biznismeni, uglav-
nom trgovci oru`jem i visoki funk-
cioneri Srpske napredne stranke.

U Para}inu se verovalo da }e takav
sastav uprave fabrike pomo}i da ona

prevlada te{ko}e jer je za pomo} pre-
sudniji od lokalnog bio uticaj Republi-
ke, s obzirom na to da su glavni poveri-
oci dr`avna preduze}a i Fond za razvoj.
Me|utim, iako su radnici tvrdili da je
proizvodnja ve}a, dugovi su tako|e ra-

sli, a umesto re{enja ve} 2017. dolazi do
raskola u Nadzornom odboru. Jedna
grupa, koju je u tom telu predstavljao
Du{an Adamovi}, zagovarala je ste~aj
koji je posredno, preko firme ~a~anske
podru`nice firme Veksilum i zatra`en.
Godinu i po dana su sudovi – Privredni
u Kragujevcu i Privredni apelacioni –
odlu~ivali da li postoji dokaz da je Vek-
silum poverilac, dva puta je ste~aj otva-
ran, pa poni{ten da bi na kraju podnosi-
lac zahteva sam odustao. Niko od zva-
ni~nika nije objasnio zbog ~ega se to de-
silo. Radnici su otpu{teni ve} kod prvog
otvaranja ste~aja, u leto 2017. 

Druga struja, koju predvodi pred-
sednik NO Pu{ica, tra`ila je redovno
poslovanje, da bi kada je zahtev za ste-
~aj povu~en i sama otvorila predste~aj-
ni postupak kako bi kroz Unapred pri-
premljen plan reorganizacije (UPPR)
odlo`ila naplatu prispelih obaveza.
Plan {ta sa radnicima koji su ostali bez
otpremnine i socijalnog programa, jo{
niko nije pomenuo. Pu{ica se pro{le
nedelje nije javljao na telefon poznat
redakciji. 

M. N. Stevanovi}

Otpu{teni radnici para}inske Fabrike stakla ogor~eni jer im niko od zvani~nika ne odgovara na apele za pomo} 

Ostali bez posla izgubili 
i pravo na otpremnine

Radnici u 
otvorenom pismu
podsetili Vu~i}a na
obe}anje da ne}e
ostati bez posla i da
}e Fabrika otvarati
nova radna mesta
Sud kao 
neblagovremene
odbacio `albe 
radnika uz tvrdnju
da su morali da ih
podnesu odmah 
po dobijanju otkaza 
a ne da ~ekaju 
pravosna`nost 
ste~aja
Jo{ nije doneta 
presuda kojom }e se
utvrditi ko je 
zapravo otkupio
dug Fabrike stakla
prema Glas industri

MNOGO NOVCA U IGRI
Radnike Staklare najvi{e je pogodila presuda Privrednog apelacionog suda, koji je njiho-
ve ̀ albe {to nisu vra}eni na posao odbacio, posle ukidanja ste~aja, odbacio kao neblago-
vremene i odredio da Fabrici na ime sudskih tro{kova, treba da plate po 118.000 dinara.

„Poenta je u ~injenici od kog momenta te~e rok od 60 dana. Osnovni sud je na stano-
vi{tu da je to trenutak prvog ukidanja ste~aja, krajem novembra 2017, a Apelacija je od-
redila da je to 20. septembar, kada je uveden prvi ste~aj, iako mi tada nismo mogli da
znamo da }e on biti ukinut. I pravnici ka`u da je odluka Apelacije veoma nategnuta i da
je presedan, novoustanovljena sudska praksa na osnovu koje }e i u drugim slu~ajevima
biti su|eno na isti na~in. Svi radnici SFS koji su tu`ili, uradili su to posle prvog ukidanja
ste~aja, a to je vi{e od 60 dana od po~etka postupka“, ka`e za Danas jedan od radnika. 

Prakti~no, da su tu`be, za koje bi morali da plate po 35.000 dinara, podneli kada je
ste~aj uveden, bilo bi to besmisleno jer ste~aj jeste razlog za otkaz ugovora o radu.
Povreda njihovog prava nastala je kada je ste~aj ukinut a oni nisu vra}eni na posao.
Uz to, podse}aju biv{i radnici staklare, ste~aj nikada nije bio pravosna`an. „To je omo-
gu}avalo radnicima da budu u roku i tu`e posle prvog ukidanja odluke o ste~aju, ali
Apelacija to nije uva`ila. Redovna sredstva su iscrpljena, ostaju vanredna i u kona~ni-
ci Strazbur“, ka`e na{ sagovornik i nagla{ava da je u ovom slu~aju „mnogo love u igri“. 

KO JE OTKUPIO DUG
Prema jednoj verziji, Cvetan Vasilev (na fotografiji) je u prethodne tri godine, bez ina~e
neophodne saglasnosti bugarskih ste~ajnih uprava u Korporativnoj banci i Glas industri,
uspeo da obaveze Staklare prema tim poveriocima prenese prvo na firmu Ripes limited, sa
Britanskih Devi~anskih Ostrva, a potom na Veksilum koji je 2017. zatra`io ste~aj Staklare
kako bi to naplatio. Prema drugoj verziji, dug para}inske fabrike otkupila je firma Svetoza-
ra Crnogorca, CPR investment, koji se bavi trgovinom oru`jem. Na osno-
vu toga je postao vlasnik ve}inskog paketa akcija Staklare. 

Ta promena nije sprovedena u Centralnom registru jer bez do-
zvole ste~ajnih uprava prethodnih vlasnika, nije mogu}a promena
statusa, ali su prema ugovoru o otkupu duga promenjeni ~lanovi
Nadzornog odbora. U sastav tog tela su u{li osim Crnogorca jo{ i Mi-
lorad Pu{ica, predsednik, kao i Du{an Adamovi}, obojica visoki
funkcioneri Srpske napredne stranke. 




